
 

 

 

Børne- og Undervisningsministeriet 

8. oktober 2024 

Sagsnr.: 24/31643  

Folketingets Lovsekretariat 

Christiansborg 

Medlem af Folketinget Sofie Lippert (SF) har den 1. oktober 2024 stillet 

spørgsmål nr. S 19, som hermed besvares. 

Spørgsmål nr. S 19: 

Hvilke konsekvenser forventer ministeren at den nye taxameterreform får 

for udbuddet af STEM-fag på A-niveau på landets gymnasier? 

Svar: 

Regeringen foreslår med finanslovforslaget for 2025 at afskaffe en række 

særlige tilskud for de almene gymnasier, herunder blandt andet tillægsta-

xameter for særlige A-fag målrettet primært naturvidenskabelige fag.  

 

Ministeriet har ikke mulighed for at konsekvensberegne, hvordan tiltaget 

konkret påvirker udbuddet af STEM-fag på A-niveau. Dette skyldes blandt 

andet, at institutionernes samlede statstilskud ydes som et bloktilskud, 

således at institutionerne frit disponerer over midlerne. Effekter af tiltaget 

afhænger således af skolernes specifikke prioriteringer, institutionens 

økonomistyring mv. Mere generelt er der typisk ikke tale om en direkte 

sammenhæng mellem tilskudsfald og –stigninger i taxametersystemet og 

institutionernes udbud af bestemte fag. 

 

Tiltaget om afskaffelse af en række særlige tilskud for de almene gymna-

sier afspejler en samlet politisk prioritering og afvejning af hensyn, herun-

der behovet for finansiering. Dertil har regeringen også ønsket at udligne 

historisk betingede forskelle og sikre en højere grad af ligestilling af ram-

mevilkår mellem de gymnasiale uddannelser. 

 

Afslutningsvist er det dog min opfattelse og forhåbning, at landets rekto-

rer fortsat vil og bør prioritere at udbyde naturvidenskabelige fag på højt 

niveau inden for deres statstilskud.  

 

Der henvises i øvrigt til BUU alm. del spm. 395 (2023-2024), der uddyber 

tiltaget. 
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